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200 gange har en håndfuld 
artister fra det svenske Cir-
kus Cirkör opført en sang-
inspireret forestilling, der i 
den nærmeste tid nu turne-
rer på Sjælland.

Forestillingen viser gen-
nemført dygtigt artisteri, 
inspireret af en norsk sang 
om at tøjle sin angst, som 
var den en krone, man bar 
på hovedet – et sært bil-
lede, men de seks artister 
indrømmer, at deres kunst 
er lidt angstfremkaldende, 
men at angsten bekæmpes 
med grundige forberedel-
ser, så de ved, at de kan, når 
det kommer til stykket.

Hvordan kan den slags 
så blive til teater – eller ny-
cirkus, som genren kaldes? 
Fordi der er en fortælling 
bag de skiftende numre, så 
publikum oplever menne-
sket i kamp med materien, 
dvs. de sættes på opgaver, 
som skal løses.

Sceneriet er en cirkusma-
nege med et større stativ 
over, udformet som en kro-
ne. Omkring manegen kø-
rer igen og igen en lille vogn 
med en dør på, og denne dør 
giver adgang fra den trygge 
kulisse til den krævende 
manege: Menneske, gå ind 
og vis, hvad du kan! Eller 
som Storm P. sagde: »Livet 
er som en manege – man 
kommer ind, bukker, løber 
tre gange rundt, bukker 
igen og går ud«.

Men er det så menneskets 
mål i livet? At løse den op-
gave, der ligger lige for, og 
at samarbejde med de væ-
sener, der er omkring én? 
Ja, det er ikke helt galt. På 
cirkussprog betyder det, at 
man har noget, man gerne 
vil vise de andre, enten det 
er færdigheder i at løbe op 

og lade sig falde ned af den 
kinesiske stang, jonglere 
med bordtennisbolde på alle 
mulige måder, lave løft og 
øvelser i trapez, kaste med 
knive eller jonglere med 
motorsave(!), få en køkken-
vask-svupper til at blive et 
ekvilibristisk kunstværk-
tøj, få utalige klodser til at 
vælte på række, blæse en 
plasticpose op og få den til at 
ende som en kæmpestor pla-
sticboble med mennesker i, 
få en kugle til at hvirvle en 
kniv op i rummet, få hatte til 
at danne mønster eller gå på 
glasskår uden at skære sig – 
eller bare sætte sig i en sofa 
og få forklaret, at det hele 
foregår i hjernebarken, og 
ved man ikke, hvordan den 
ser ud, så kan man jo bære 
den udenpå hovedet som en 
hanekam.

Det hele er så svært at 
forklare, som den klovnag-
tige Henrik Agger morsomt 
usikker gør det i optakten, 
og derfra er det så cirkus 
uden savsmuld, men impo-
nerende - eller som det siges 
undervejs »vildt, mærkvær-
digt og skønt«.

Denne gruppe fra Cirkus 
Cirkör, der har eksisteret 
som artistskole i Stockholm 
siden 1995 og igen og igen 
sender forestillinger ud i 
verden, er meget underhol-
dende, meget imponerende 
og smilende, selv når det er 
mest uhyggeligt. Forestil-
lingen støttes af den norske 
Rebekka Karijords sangver-
den og en hel del fi lmklip og 
rulletekster, som om det var 
en kærlig hilsen til stum-
fi lmens verden. Dengang 
måtte alt udtrykkes med 
krop og mime. Her gisper 
og småsnakker artisterne 
også, men det er illusionens 
kunst, de viser frem for unge 
og ældre.

»Wear It Like a Crown« af 
Tilde Björfors (Cirkus Cir-
körs turné, set i Baltoppen, 
Ballerup – varighed: 2 timer 
og 15 min. Kan også ses i Gre-
ve på torsdag og Værløse på 
lørdag samt i Rødovre den 6. 
marts og Hørsholm den 8.-9. 
marts)

Artister sætter 
kronen på værket

Gruppens tre mandlige artister i en scene fra forestillingens anden 
del - Henrik Agger på knæ foran knivkaster Jesper Nikolajeff  med 
jongløren og trapezkunstneren David Eriksson i silhuet oven på dør-
karmen.  Foto: Mats Becker
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»The Artist« blev 
den helt store 
Oscar-vinder. Sej-
ren er historisk og 
viser, at Hollywood 
har åbnet øjnene for 
kunstfilm, mener 
eksperter.

En fransk fi lm. I sort-hvid. 
Stort set uden tale. Det lyder 
ikke ligefrem som en selv-
skreven Oscarvinder.

Ikke desto mindre gik 
»The Artist« hen og blev 
nattens helt store vinder 
ved Oscar-uddelingen i Los 
Angeles.

- Det er en af de Oscar-fi lm, 

der vil gå over i historien, 
vurderer Claus Christen-
sen, chefredaktør på fi lm-
magasinet Ekko.

- Der er mange Oscar-
vindere, der er halvglemte 
i dag. Det vil ikke ske for 
»The Artist«, det er jeg over-
bevist om. Det, der skete i 
nat, er fi lmhistorie, og det er 
en fi lm, man vil komme til 
at referere til i mange år, ud-
dyber han.

Den franske fi lm løb i alt 
med fem priser, herunder 
tre af de allerstørste for 
bedste fi lm, bedste mand-
lige hovedrolle og bedste in-
struktion.

- Det er modigt, at nogen 
sætter sig ned og siger »Vi 
laver sgu en stumfi lm« og 
oven i købet får den fi nan-

sieret i en tid, hvor der er 
skruet op for samtlige mu-
lige effekter på fi lm. Det vil 
blive husket som året, hvor 
en modig og lidt mærkelig 
fi lm vandt, og hvor det ikke 
bare var business as usual, 
konstaterer Henrik Bo Niel-

sen, direktør for Det Danske 
Filminstitut.

Claus Christensen ser 
hædringen af »The Artist« 
som et udtryk for en nyere 
tendens, hvor Hollywood er 
mere åbne for kunstneriske 
fi lm.

Det viste sig også for to 
år siden, hvor krigsfi lmen 
»The Hurt Locker« blev 
valgt til bedste fi lm foran 
blandt andre »Avatar«.

Til trods for, at »The Ar-
tist« er utraditionel Oscar-
vinder, var den forhånd 

udpeget som favorit, og det 
understreger ifølge Ekko-
redaktøren, at Hollywood 
har haft et svagt fi lmår.

- »The Descendents« blev 
nævnt som den største kon-
kurrent til »The Artist«, og 
det er på mange måder en 
glimrende fi lm, men den 
har ikke det ekstraordi-
nære, som en Oscar-vinder 
helst skal have. Tendensen 
i Hollywood er, at man i en 
økonomisk trængt tid sat-
ser på blockbustere og toere, 
treere og fi rere i en serie og 
ikke på de store, solide dra-
maer, som normalt går hen 
og vinder en Oscar, påpeger 
han.

Henrik Bo Nielsen er enig:
- Det er en del af det, men 

Hollywood har også en 
enorm forkærlighed for 
fi lm, der handler om Hol-
lywood selv. Og »The Artist« 
dækker et vanvittigt spæn-

dende kapitel i Hollywoods 
historie, nemlig overgangen 
fra stumfi lm til talefi lm.

Henrik Bo Nielsen hæfter 
sig ved Meryl Streeps tredje 
Oscar gennem tiderne og 
en birollepris til veteranen 
Christopher Plummer.

- Det var ham, der spillede 
Captain von Trapp i Sound 
of Music, og så ved alle jo, at 
vi er langt tilbage i histori-
en. Men timingen har bare 

aldrig været der til, at han 
kunne få en Oscar, konsta-
terer direktøren.     /ritzau/

 

Se her, hvilke fi lm der modtog de vigtigste priser ved 
årets Oscar-show i Los Angeles i nat: 

Bedste fi lm: The Artist
Bedste mandlige hovedrolle: Jean Dujardin, The Artist
Bedste kvindelige hovedrolle: Meryl Streep, Jernla-

dyen
Bedste instruktør: Michel Hazanavicius, The Artist
Bedste kvindelige birolle: Octavia Spencer, The Help
Bedste mandlige birolle: Christopher Plummer, Be-

ginners
Bedste ikke-engelsksprogede udenlandske fi lm: A 

Separation, Iran
/ritzau/

FAKTAStum triumf 
ved historisk 
Oscar-fest

To glade Oscar-vindere: Meryl 
Streep og Jean Dujardin, som 
vandt prisen for henholdsvis 
bedste kvindelige og bedste 
mandlige hovedrolle. 
 Foto: Scanpix 

» SE FLERE FOTOS
PÅ SN.DK

Socialdemokraterne vil overveje, om man skal droppe de regionale takstsystemer og indføre et landsdækkende.                                           Foto: Scanpix

Priserne i tog og busser 
skal være mere gennem-
skuelige, og S vil undersøge 
et landsdækkende takstsy-
stem.

DANMARK: Hver uge kan medierne be-
rette om frustrerede kunder, der ikke 
kan gennemskue priserne i fremtidens 
billetsystem i den offentlige transport, 
rejsekortet.

Sammenlægningen af en række 
takstsystemer med individuelle priser 
og rabatter gør prisen til et større reg-
nestykke, og tre ud af 10 brugere kan 
ifølge en kundeundersøgelse ikke gen-
nemskue, hvordan prisen udregnes.

Derfor vil Socialdemokraterne nu 
overveje, om man en gang for alle skal 
droppe de regionale takstsystemer og 
indføre et landsdækkende.

- Det er helt oplagt i forbindelse med, 
at vi skal fordele en halv milliard om 
året til takstnedsættelser, at vi også 
kigger på takststrukturen. Der kan 
være nogle ting, der kan gå op i en høje-
re enhed, siger trafi kordfører Rasmus 
Prehn.

Han har ytret ønske om at få kortet 
på »politisk værksted« og vil i den for-
bindelse have en forklaring på pris-
strukturen.

Hos selskabet bag det nye billetsy-
stem, Rejsekort A/S, glæder admini-
strerende direktør Bjørn Wahlsten sig 
over den politiske interesse.

- Jeg kan kun være glad for, at rejse-
kortet bliver fulgt tæt - også politisk - 
for det er en kæmpe omvæltning i den 
kollektive trafi k, og den indeholder 
mange udfordringer, men også mange 
muligheder, siger han.

Bjørn Wahlsten vil dog lade det være 
op til politikerne at afgøre, om det er 
hensigtsmæssigt at slå de nuværende 

takstsystemer sammen.
- Der kan laves mere enkle måder at 

lave priser i den kollektive trafi k, og 
der kan laves mere komplicerede, kon-
staterer han.

- Rejsekortet kan klare begge dele, 
men det er trafi kselskaberne og politi-
kerne, der skal fi nde ud af, hvad vi skal 
have for et prissystem i fremtiden, si-
ger han og tilføjer:

- Det er vigtigt at sige, at lavede man 
et meget enkelt takstbillede, ville man-
ge kunder pludselig få meget store æn-
dringer i forhold til deres nuværende 
priser.

Hos Venstre er trafi kordfører Kri-
stian Pihl Lorentzen ikke parat til at 
ændre på takstsystemerne.

- Vi har baseret den kollektive trafi k 
på regionerne, og det går vi ikke ind og 
piller ved. Vi må se at få rejsekortet i 
mål inden for de oprindelige rammer, 
og det arbejde skal ske i Rejsekortet 
A/S, siger han.                                       /ritzau/

S vil kigge på rejsekortet

DANMARK: Jernbanenettet 
skal elektrifi ceres hurtigst 
muligt, og IC3-togenes le-
vetid skal forlænges. Sådan 
lyder nogle af forslagene fra 
en samlet opposition, der ef-
terlyser en plan B for de om-
diskuterede IC4-tog.

Idéerne skal drøftes i dag, 
hvor de borgerlige partier 
og Enhedslisten har kaldt 
transportminister Henrik 
Dam Kristensen (S) i sam-
råd.

- Det er usikkert, om IC4-
togene nogensinde kommer 
til at opfylde den tiltænkte 
rolle i jernbanetrafi kken, si-
ger Kristian Pihl Lorentzen, 
trafi kordfører i Venstre:

- Derfor er vi nødt til drøf-
te alternative materielstra-
tegier. Det kan forhåbentlig 
lede frem mod egentlige po-
litiske forhandlinger om at 
få ryddet op efter IC4-affæ-
ren, fortsætter han.

De problemfyldte IC4-tog 
blev i november sidste år ta-
get helt ud af drift på grund 
af alvorlige fejl i bremserne. 
Desuden har et altoverskyg-
gende problem med togene 
været deres dårligt funge-
rende sammenkobling, der i 

praksis har gjort det uhyre 
svært at kæde togene sam-
men.

Også Dansk Folkeparti hå-
ber på at få sat gang i politi-
ske forhandlinger om, hvad 
de italienske togs fremtid i 
Danmark skal være.

Trafi kordfører Kim Chri-
stiansen (DF) kan ikke fore-
stille sig, at de vil spille en 
rolle på strækninger mel-
lem landsdelene.

- Med lidt lykke og held kan 

vi måske få IC4-togene ud at 
køre på vores regionale ba-
ner, men jeg ser dem ikke i 
landsdelstrafi kken, siger 
han og fortsætter:

- Derfor håber jeg, at mi-
nisteren åbner for, at vi kan 
forlænge IC3-togenes leve-
tid og få dem opgraderet, så 
vi udfylder hullet med mate-
rielmangel, i årene indtil vi 
bliver færdig med elektrifi -
ceringen, lyder det.

Der blev tidligere på måne-

den indgået forlig om mere 
elektrifi cering af tognettet. 
Helt konkret betyder afta-
len, at der senest i 2015 skal 
være elektrifi ceret mellem 
Esbjerg og Lunderskov, så 
der kan køre eltog hele vejen 
til Vestkysten.

I Enhedslisten mener man 
ligesom Venstre og Dansk 
Folkeparti, at det er en god 
idé at forlænge IC3-togenes 
levetid under den foreståen-
de elektrifi cering. Et andet 
vigtigt punkt for partiet er 
en tilbundsgående undersø-
gelse af togene. Sådan lyder 
det fra partiets trafi kordfø-
rer Henning Hyllested.

- Først og fremmest håber 
jeg, man vil være med til at 
nedsætte en ekspertgruppe 
til at se på togets computer-
system og it i det hele taget, 
siger han og forklarer, at 
partiet sår alvorlig tvivl om 
Atkins-rapportens kvalitet.

Rapporten blev offentlig-
gjort i oktober 2011 og kon-
kluderede, at IC4-projektet 
bør videreføres, og at toget 
med tiden kan indsættes 
fuldt ud i landsdelstrafi kken 
som oprindeligt planlagt.

/ritzau/

Partier skal drøfte IC4-tog

Enhedslisten og alle de borgerlige partier har kaldt transportministe-
ren i samråd om de skandaleombruste IC4-tog. Partierne vil drøfte 
alternative løsninger.                                                                                           Foto: Scanpix

AARHUS: Det ellers hårdt prøvede landbrug fi k økonomisk 
vind i sejlene i 2011. En gennemsnitlig heltidsbedrift forbed-
rede sidste år driftsresultatet med cirka 330.000 kroner i for-
hold til 2010. Det viser de første landsdækkende beregnin-
ger, som Videncentret for Landbrug har foretaget på bag-
grund af 765 regnskaber for 2011.

- Det er en markant forbedring af økonomien i landbruget. 
Vi ser fremgang i varierende grad inden for næsten alle de 
store driftsgrene. Det gælder både planteproduktion, slag-
tesvineproduktion og kvægbrug, siger Klaus Kaiser, er-
hvervsøkonomisk chef på Videncentret.

De forbedrede resultater skyldes primært, at landmæn-
dene har fået højere priser for deres produkter. Samtidig 
er produktionen steget, og landmændene har nu betydelig 
færre tab på fi nansielle kontrakter end de foregående år.

Det lysner for landbrugets økonomi

DANMARK: Stadig fl ere ledige har så store psykiske proble-
mer, at det står i vejen for, at de kan passe et arbejde. Det er 
meldingen fra et stort fl ertal af landets jobcentre i en ny un-
dersøgelse, som Psykiatrifonden har gennemført.

85 procent af jobcentrene mener, at et stigende antal ledige 
har psykiske barrierer i forhold til at passe et job. Samtidig 
klager jobcentrene over, at der mangler behandlingsmulig-
heder for de ledige med psykiske problemer og sygdomme.

Også her mener otte ud af 10 jobcentre, at manglen på be-
handlingsmuligheder spænder ben for, at psykisk syge kan 
sendes ud i arbejde.

- Tallene er alarmerende høje. Det er uværdigt for dem, 
det handler om, og en dårlig forretning for samfundet, siger 
Vibe Klarup Voetman, direktør i Psykiatrifonden.

Stadig fl ere psykisk syge ledige

DANMARK: Efter et historisk overskud i 2010 er A.P. Møller-
Mærsk på vej mod almindelige tiders overskud. Koncernen 
kom ud af 2011 med et overskud før skat på over 50 milliar-
der kroner, da selskabet fremlagde regnskabet i går.

Men selvom krisens kradsen i 2009 - med et underskud ef-
ter skat på 5,4 milliarder kroner - nu for alvor er sejlet ag-
terud, har starten på 2012 været vanskelig.

- Vi tror, at 2012 bliver et udfordrende år. Verdenssituatio-
nen er usikker, og selv om vi har et godt udgangspunkt fl ere 
steder, ser vi et lavere resultat i 2012 end i 2011, siger koncer-
nens fi nansdirektør Trond Westlie til Ritzau Finans.

Senioranalytiker hos Sydbank Jacob Pedersen vurderer 
også, at 2012 bliver et år med skuffelser i vente. Det hænger 
ifølge analytikeren sammen med, at virksomhedens oliedel 
bliver reduceret væsentligt næste år.

2012 et vanskeligt år for Mærsk

ODENSE: Odderen har været regnet for uddød på Fyn i de 
seneste 30 år. Alligevel er der sandsynlighed for, at det fi ske-
glade rovdyr er tilbage på Fyn forud for en stor optælling af 
oddere i foråret. I marts og april skal Naturstyrelsen besøge 
113 steder på Fyn og kigge efter spor af odderen. Eftersøg-
ningen af odderen på Fyn er det sidste led i en landsdæk-
kende kortlægning af odderbestanden i Danmark. 

Der er tale om en gentagelse af en overvågning, der sidst 
blev udført i 2004.

Selvom der ikke blev fundet oddere på Fyn ved sidste over-
vågning, tror Leif Bisschop-Larssen, at sandsynligheden er 
større denne gang.

Odderen er måske fl yttet til Fyn

DANMARK: Trods sit højt besungne skattestop satte den bor-
gerlige VK-regering skatter og afgifter op 287 gange i sin 
regeringstid fra 2001 til 2011. Det viser et svar fra skattemi-
nister Thor Möger Pedersen (SF) - billedet - til den socialde-
mokratiske skatteordfører Thomas Jensen.

- Det giver simpelthen ikke mening, at Venstre fastholder 
deres såkaldte skattestop, når VK-regeringen senest med 
Lars Løkke Rasmussen (V) i spidsen samtidig hævede skat-
ter og afgifter 287 gange, herunder 231 gange for erhvervsli-
vet, siger Thomas Jensen.

Venstres skatteordfører Torsten Schack siger, at de mange 
skatte- og afgiftsforhøjelser var nødvendige for at fi nansiere 
andre skattelettelser.

- Da vi lavede skattereformen i 2009, så var den fuldt fi nan-
sieret. Det betød, at der var en række skatter og afgifter, som 
blev sat op, men hver en krone blev jo brugt på at sænke skat-
ten på arbejde, siger han.

VK: 287 skatte- og afgiftsstigninger

Foto: Scanpix


